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“Aerostar Bacãu - un
partener foarte important
pentru Lockheed Martin”

(Interviu cu Gregory Day, responsabil pentru dezvoltarea programului F-35 în Canada ºi Europa ºi Monessa

Balzhiser, Flight Ops Business Operations Manager ºi prima femeie pilot de încercare pentru avioanele F35)

l Lockheed Martin produce 146 avioane F35, anual l Autoritãþile de la Bucureºti ºi-au exprimat intenþia de a

achiziþiona acest avion de luptã începând cu anul 2030 lMonessa Balzhiser, pilot de încercare a aparatelor

F35: “Din punctul de vedere al piloþilor, trecerea de la F16 la F35 depinde de experienþa pe care aceºtia au

acumulat-o în privinþa manevrãrii avionului de luptã F16”

Reporter: Când vom avea primul
F35 în România?
Gregory Day: În primul rând,

cred cã trebuie sã înþeleagã toatã lu-
mea cã ne aflãm în plin proces de ne-
gociere privind vânzarea; vorbim
despre un acord ce urmeazã a fi sta-
bilit între guvernul SUA ºi guvernul
României. Pe parcursul acestei pe-
rioade, publicul este informat despre
însemnãtatea acestui avion de luptã,
dar în privinþa livrãrii nu suntem noi
cei care sã stabilim când va avea loc
aceasta, însã cooperãm cu reprezen-
tanþii celor douã guverne pentru a fi

siguri cã înþeleg capabilitãþile pe
care le are acest avion, abilitãþile pe
care le avempentru producþia în linie
ºi livrarea acestui avion. Dacã luãm
în considerare acest ultim factor, noi
construim ºi livrãm 146 de avioane
F35 pe an, dar pentru a face acest lu-
cru � pe mãsura semnãrii unor noi
contracte � nu ne ocupãm doar de li-
vrãrile pentru un singur stat, ci inte-
grãm aceste livrãri în producþia
anualã pe care o asigurãm la nivel
global, pentru a fi eficienþi din punct
de vedere al solicitãrilor. Pânã în
acest moment, guvernul României a

achiziþionat avioane F16 ºi ana-
lizând oportunitãþile de a-ºi extinde
apãrarea aerianã a teritoriului, a de-
cis sã achiziþioneze avioane F35, dar
cele douã guverne vor stabili când va
avea loc aceastã achiziþie ºi când vor
fi livrate þãrii dumneavoastrã prime-
le aparate de luptã. Acest lucru de-
pinde ºi de producþie, de ceea ce
avem în lucru, iar livrarea se va întin-
de pe mai mulþi ani.

A CONSEMNAT
GEORGEMARINESCU
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E
xpoziþia internaþionalã Black Sea Defence&Airspace (BSDA) 2024, care
a avut loc sãptãmâna trecutã pe platforma Romaero Bãneasca, a repre-
zentat o premierã în privinþa echipamentelor ºi tehnicilor militare pre-
zentate la Bucureºti. Este vorba despre faptul cã, pentru prima datã,

compania americanã Lockheed Martin, a prezentat publicului un avion de gene-
raþia a cincea, F35, pe care autoritãþile centrale ºi-au exprimat intenþia sã-l in-
troducã în dotarea Forþelor Aeriene Române începând cu anul 2030.
Despre performanþele acestui avion de luptã, despre manevrarea acestuia, de-
spre problemele inserate în ultimul raport GAO (agenþia guvernamentalã ameri-
canã de audit, evaluare ºi investigare), dar ºi despre cooperarea pe care Lockhe-
edMartin o are cu companiile din industria naþionalã de apãrare, am discutat cu
Gregory Day - responsabil pentru dezvoltarea programului F-35 în Canada ºi Eu-
ropa - ºi Monessa Balzhiser � Flight Ops Business Operations Manager ºi prima
femeie pilot de încercare pentru avioanele F35.

Cinci
factori
ce pot
susþine
urmãtorul
raliu al
Bitcoin

B
itcoin are o creºtere de circa
60% în acest an, cea mai ve-
stitã criptomonedã a lumii
atingând în 2024 un nou re-

cord istoric, îndeosebi pe fondul apro-
bãrii de cãtre Comisia pentru Bursã ºi
Valori Mobiliare din Statele Unite
(SEC) a ETF-urilor spot pe Bitcoin ºi
a «înjumãtãþirii» recompensei primite
de cãtre �mineri�, dupã cum reiese
dintr-un articol publicat de Business
Insider, la finele sãptãmânii trecute.

Estimãrile sunt ca aceºti doi factori
sã continue sã susþinã preþul Bitcoin,
dar analiºtii cred cãmai existã alte ele-
mente care pot cataliza un nou raliu a
celeimai vestite criptomonedea lumii.
Tãierea dobânzilor

Investitorii sunt cu ochii pe miºcã-
rile Rezervei Federale, de la care aºte-
aptã reducerea ratelor dobânzilor care
poate duce la creºterea preþurilor ac-
þiunilor. Aceeaºi dinamicã este valabi-
lã pentru Bitcoin, ce s-a tranzacþionat
ca un activ speculativ care se aprecia-
zã atunci când costurile împrumuturi-
lor sunt mai reduse, conformBusiness
Insider.

În 2021, ratele dobânzilor ul-
tra-scãzute au fost, înmaremãsurã, ca-
talizatorul creºterii Bitcoin la un nou
record în acel an, pentru ca apoi ten-
dinþa sã se inverseze cândRezerva Fe-
deralã ºi-a început campania de
înãsprire monetarã.

�În primul trimestru am avut «înju-
mãtãþirea», dar în principal a fost
adopþia uriaºã a ETF-urilor. Acum ne
uitãm la ceea ce poate face Fed�, a de-
clarat CEO-ul Galaxy, Mike Novo-
gratz, pentruBloomberg, în primapar-
te a acestei luni.

În opinia sa, pânã când ratele
dobânzilor pe termen scurt vor scãdea,
Bitcoin se va menþine probabil într-un
interval cuprins între 55.000 de dolari
ºi 73.000 de dolari, scrie Business
Insider.
Aprobarea ETF-urilor
spot pe Ethereum

Aprobarea ETF-urilor spot pe
Ethereum de cãtre SEC la finele sãp-
tãmânii trecute este o veste bunã chiar
pentru Bitcoin, crede Michael Saylor,
fondator MicroStrategy, scrie
Cointelegraph.
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CORESPONDENÞÃ DIN AFRICA DE NORD

Cristian Pandel, CEO
Christian Tour: “Tunisia este
destinaþia anului”
lMarius Berca, Christian Tour: “Turiºtii nu sunt stãpânii noºtri, ci prietenii noºtri”lAlona

Stakhovskaya, Carthage Group: “Anul trecut, Tunisia a primit 9,2 milioane de turiºti”

T
unisia este destinaþia anului,
spune Christ ian Pandel,
Chairman of the Board Me-
mento Group (grupul din

care face parte agenþia de turism
Christian Tour), precizând cã cere-
r e a pen t r u va c an þ e l e î n þ a r a
nord-africanã este în creºtere con-
stantã. �Pentru noi Tunisia este o de-

stinaþie oarecum nouã, deºi am
avut-o ºi anul trecut în ofertã, dar am
pornit cu un zbor din Bucureºti ºi
acum avem trei pe sãptãmânã din
Capitalã, însã avem ºi zboruri din
Cluj, Timiºoara, Iaºi, Suceava, Cra-
iova, Braºov - toate chartere operate
atât cu Tarom, cât ºi cu Anima-
Wings ºi cu HiSky. Destinaþia mer-

ge foarte bine, avem ºi un partener
foarte bun acolo (n.r. Carthage Gro-
up), oamenii depun efort ºi pun pa-
siune în ceea ce fac ºi ne bucurãm cã
au aceeaºi aplecare ca noi pentru sa-
tisfacþia clientului�.
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Topul exporturilor Uniunii
Europene, dupã þarã

U
niunea Europeanã (UE) ex-
portã produse de peste 6 tri-
lioane de dolari în anual, blo-
cul comunitar având o econo-

mie diversificatã care cuprinde indu-
striile de combustibil ºi minerale,
maºini, vaccinuri ºi tehnologie.

DateleObservatoruluiComplexitã-
þii Economice pentru anul 2022, pre-
luate de visualcapitalist.com, aratã cã
maºinile ºi petrolul dominã exporturi-
le UE, iar Belgia, Bulgaria, Croaþia,
Finlanda, Grecia, Lituania, Suedia ºi
Þãrile de Jos au gazul petrolier sau pe-
trolul rafinat ca cel mai important pro-
dus de export.
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